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مدیرکل هوشمندسازی و فناوری نوین توانیر: 
قطع برق در برنامه نیست

مدیرکل هوشمندسازی و فناوری نوین توانیر گفت: بر اساس برنامه تعریف 
شده در سال آینده دو میلیون مشترک به کنتور هوشمند مجهز خواهند شد و 
یکی از اهداف اجرای این طرح مدیریت بار مشترکین پرمصرف در صورت 

نیاز است.
حامد احمدی با اشاره به آخرین وضعیت پیشرفت طرح فهام در کشور، اظهار کرد: در حال حاضر 
نزدیک ۸۰۰ هزار کنتور هوشممند در شبکه برق نصب شده که با این اقدام بیش از ۴۰ درصد 
بار توزیع را می توانیم رویت پذیر داشته باشیم.وی با تاکید بر اینکه امکان رویت پذیری حدود 
۶۰ درصد بار در سیستم وجود دارد که البته کل آن توسط بخش توزیع صورت نمی گیرد، گفت: 
برنامه ما این است که قریب به دو میلیون کنتور هوشمند را در سال آینده نصب کنیم.مدیرکل 
هوشمندســازی و فناوری نوین توانیر با بیان اینکه این طرح هم برای مشترکان جدید و هم 
مشترکان موجود اجرایی خواهد شد، تاکید کرد: هدف کنترل پذیری قطع برق مشترکان نیست. 

عضو کمیسیون انرژی مجلس پاسخ داد؛
راهکار برون رفت از بحران آب چیست؟

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد: متاسفانه نگاه 
کارگزاران و مسئولان نظام از ابتدا بر روی سیاست های توسعه ای بوده و 
آنطور که باید منابع مالی لازم برای کنترل و مدیریت مصرف آب، برق و گاز 

تخصیص داده نشده است.
پرویز محمدنژاد با تاکید بر ضرورت مدیریت صحیح منابع آبی موجود، بیان کرد: اینکه وزارت 
نیرو در خصوص وضعیت منابع آبی اخطار داده و در این حوزه اعلام خطر کرده و وضعیت را به 
طور شفاف شرح می دهد، نگاه خوبی است. معنای مفهومی این رفتار این است که دوستان بحث 
چالش آبی را با جدیت دنبال کرده و بررسی های لازم را انجام داده اند تا به نتایج کنونی رسیده 
اند. اینکه خیلی ها با اعلام اطلاعات از سوی وزارت نیرو در خصوص وضعیت منابع آبی موضع 
گرفته و اعتراض دارند منطقی نیست. باید به مجموعه وزارت نیرو و وزیر نیرو برای این شفافیت 

احسنت گفت. همه باید بدانند وضعیت منابع آبی کشور به چه شکلی است.
وی در ادامه اظهار کرد: با در دســت داشتن اطلاعات دقیق، می توان هم بحران را مدیریت 
کرده و هم به دنبال راهکار برای حل آن بود. اگر اطلاع رســانی دقیق صورت نگیرد بحران 
شکل دیگری به خود خواهد گرفت و ضایعات زیادی نیز به همراه خواهد داشت. به هر شکلی 
سالیان سال است که بر این موضوع تاکید شده که کشور ما در منطقه ای از جهان قرار دارد که 
خشک بوده و انتظار کمبود آب و کاهش سطح منابع آبی را باید داشته باشیم. اینکه چطور باید 
این وضعیت را مدیریت کرده و از حداقل منابع موجود استفاده بهینه داشته باشیم به حوزه مدیریت 
مصرف بر می گردد. متاسفانه تاکنون ما در حوزه مدیریت مصرف نگاه خوبی نداشته ایم. منابع 
آبی ما محدود است. ما در کشورهای اروپایی زندگی نمی کنیم. ما در یک منطقه خشک ساکن 
هستیم، پس مدیریت مصرف باید در اولویت کشور قرار گیرد. نماینده مردم لنگرود در مجلس 
شورای اسلامی، با بیان اینکه میانگین مصرف آب در کشور ما خیلی بیشتر از دنیاست، تصریح 
کرد:  نه تنها در حوزه آب شرب بلکه اقصی نقاط کشور در آب کشاورزی نیز با مشکل مواجه 
شده، حتی در خیلی از استان های مرکزی کشور مردم در کشت محصولات کشاورزی خود با 
مشکل مواجه شدند. وی ادامه داد: این محدودیت ها در منابع آبی ما را به این نقطه می رساند که 
اولین اولویت کشور باید مدیریت منابع آبی باشد. برای رسیدن به این هدف نیز نیازمند ابزارهایی 
هستیم؛ یکی از ابزارهای لازم برای مدیریت منابع آبی دسترسی به منابع مالی است، متاسفانه 
ما منابع مالی خوبی برای مدیریت مصرف تخصیص نمی دهیم و نگاه مجموعه مدیران کشور 
چه در حوزه تقنینی و چه در حوزه اجرایی به مدیریت منابع و یا مدیریت مصرف نیست و منابع 
مالی خوبی به این حوزه تخصیص نمی دهند. این موضوع یکی از نقاط ضعف حوزه برنامه ریزی 

در کشور است.
این عضو کمیسیون انرژی مجلس در ادامه تاکید کرد:۲۰ درصد مشترکان آب در سطح کشور 
اصلا اعتنایی به میزان مصرف خود ندارند نگاه اول ما باید محاسبه منابع موجود باشد و سپس 
به سمت بهینه سازی مصرف گام برداریم. هر کسی نباید به خودش اجازه دهد که با استفاده 
نادرست منابع را به هدر دهد.وی با بیان اینکه در موضوع برق، مجلس طرح مانع زدایی از صنعت 
برق کشور را تصویب کرد که در این طرح به مدیریت مصرف توجه شده است،  خاطرنشان کرد:  
۲۰ درصد از مشترکان آب در سطح کشور اصلا اعتنایی به میزان مصرف ندارند که دلیل این امر 
نیز پایین بودن قیمت آب در کشور است. فردی که دارای ثروت زیادی است و در ساختمان های 
مجلل زندگی می کند، با قیمت بسیار پایین از حجم بالای آبی استفاده می کند که ما برای تهیه 
آن هزینه زیادی پرداخته ایم. نماینده مردم لنگرود افزود: تهیه یک لیتر آب هزینه بالایی روی 
دست دولت می گذارد که تنها یک ششم آن از  مصرف کننده اخذ می شود و مابقی هزینه باید 
از طریق منابع دولتی تامین شود. مگر ما چقدر منابع دولتی داریم؟ نکته جالب این است که حدود 
۸۰ درصد مشترکان در سطح کشور الگوی مصرف را رعایت می کنند که به نظر بنده باید برای 
این قشر آب و برق و گاز مجانی شود. از ابتدا نیز شعار ما این بود که آب و برق و گاز باید مجانی 
شود. در تابستان سال جاری حدود ۲۰ میلیون نفر مشترک مشمول سیاست های تشویقی شدند 
چراکه یا در سقف الگوی مصرف و یا کم تر از آن استفاده داشتند.این عضو کمیسیون انرژی 
مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد: بنده به عنوان یک کارشناس در حوزه انرژی معتقد هستم 
که اگر ما به اندازه نیاز از آب و برق و گاز استفاده کنیم، برای اکثر مصرف کننده ها می تواند 
مجانی باشد و مردم به راحتی از تولیدات کشور استفاده خواهند کرد. تمام هزینه ها در جایی ایجاد 
می شود که عده ای برای مصرف خود حدی قائل نیستند. چرا باید آب شربی که با هزینه بالایی 
تهیه شده به مشترک پرمصرف داده شود که با آن استخر خود را پرکند.وی ادامه داد: از نظر بنده 
قشری که مصرف چشمگیری دارند، عمدتا از اقشار مرفه جامعه هستند که باید از عموم مردم جدا 
شوند. اگر ۲۰ درصد مشترکی که مصرف چشمگیری دارند هزینه واقعی را پرداخت کنند مابقی 

۸۰ درصد مشترکان دیگر لازم نیست که برای آب و برق و گاز پولی بپردازند.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: ما نتوانستیم شعار حضرت امام در ابتدای انقلاب را عملیاتی کنیم و 
دلیل آن این است که تعادل ایجاد نکردیم و در توزیع برق و گاز و آب نگاه عدالت محور نداشتیم. 
حدود ۸ میلیون مشترک خانگی در حوزه برق مشمول تشویق شدند یعنی نه تنها پولی پرداخت 
نکردند بلکه تشویق نیز شدند. آبا نمی توان این ۸ میلیون مشترک خانگی را به ۲۵ میلیون رساند؟. 
قطعا این امر میسر است. متاسفانه دولت های قبلی خیلی به این حوزه توجه نداشتند اما این دولت 
و کمیسیون انرژی در این دوره توجه جدی به این موضوع داشته است. ان شاءالله بتوانیم تا پایان 
این دولت میزان مصرف را تعدیل کرده و غالب مشترکان مشمول سیاست های توشیقی شوند.

محمدنژاد در ادامه با اشاره به نگرانی ها برای تامین گاز در فصول سرد سال، بیان کرد: اگر هر 
مشترک تنها ۱۰ درصد کمتر گاز مصرف کند، منابع گازی چشمگیری در اختیار کشور قرار خواهد 
گرفت. این صرفه جویی معادل ۷۰ تا ۸۰ هزار میلیون مترمکعب گاز در اختیار ما قرار خواهد داد 
و این میزان می تواند گاز ۵ الی ۶ نیروگاه برق کشور را تامین کند. چقدر راحت با مدیریت مصرف 
می توان به این رقم دست یافت. شاید همه این موضوع را بدانند اما شیوه عملیاتی کردن آن 
حائز اهمیت است.این عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: خوشبختانه برنامه ها در کمیسیون 
انرژی برای این موضوع پیش بینی شده است و دستورالعمل ها نیز تهیه شده است. نمونه بارز این 
موضوع را در تابستان امسال مشاهده کردیم. ما تقریبا ۵ هزار مگاوات تولید برق بیشتر داشتیم، 
تراز منفی ما ۱۴ هزارمگاوات بود. ما تنها در تابستان ۵ هزارمگاوات را وارد چرخه کردیم. مابقی 

این ناترازی از طریق مدیریت صحیح تامین شد.
وی در ادامه با تاکید بر اینکه مدیریت صحیح مصرف در حوزه برق در فصل تابستان خودش 
را نشــان داد، بیان کرد: وضعیت سدهای چهارگانه ای که آب شرب تهران را تامین می کند 
مشخص است. بنده از مردم خواهش می کنم که به صرفه جویی در مصرف توجه داشته باشند. 
اگر هر مشترک حدود ۷ الی ۱۰ درصد مصرف آب خود را کاهش دهد اصلا در این حوزه دچار 
مشکل نخواهیم شد. وزارت نیرو نیز این موضوع را در اولویت قرار داده است. وزارت نیرو هوشمند 
سازی شبکه ها را به شکل قاطع دنبال می کند و در حوزه هوشمندسازی آب به معنای کنترل 
مصرف بی رویه اقدامات خوبی درحال انجام است و هیچ کس حق ندارد مصرف بی رویه داشته  
باشد. باید مانند تمام کشورهای بزرگ دنیا مصرف هوشمندانه و منطقی باشد. در اتحادیه اروپا 
کسی جرأت استفاده بیش از نیاز خود از منابع را ندارد وگرنه در پایان ماه باید پول هنگفتی بپردازد.

وی گفت: از نظر بنده با مجموعه برنامه هایی که وزارت نیرو داشته و یکی پس از دیگری با 
همکاری کمیسیون انرژی در حال دنبال شدن است تا پایان این دولت بر روی ریل مطمئن 
مدیریت مصرف قرار خواهیم گرفت.نماینده لنگرود در ادامه تصریح کرد: اگر بخش اعظمی از 
تمرکز کشور بر روی مدیریت مصرف باشد و منابع مالی کافی برای آن در نظر بگیریم مشکل 
ما در این حوزه حل خواهد شد. متاسفانه مجلس و دولت تاکنون این کار را انجام نداده است 
و دولتمردان و کارگزاران صرفا علاقه مند به توسعه و ایجاد ساختارهای جدید هستند که اشتباه 
بزرگی است. زمانی می توانیم به توسعه فکر کنیم که قبلا در حوزه مدیریت کار خود را انجام 
داده باشیم. پس از آنکه به طور کامل توجه به استفاده بهینه از منابع موجود داشتیم، باید به سمت 
توسعه گام برداریم. محمدنژاد در پایان بیان کرد: به عنوان مثال ما باید اول بسنجیم چقدر آب 
داریم و میزان مصرف ما چقدر است سپس برای کاهش مصرف و کنترل آن برنامه ریزی کنیم. 
اینکه مدام به سراغ ایجاد سد و چاه می رویم غلط است. از یک طرف مصرف رو به افزایش است 
و از طرف دیگر مدام به سراغ توسعه می رویم. در حالی که منطق و علم می گوید که شما هرگز 
نمی توانید به مصرف برسید. مصرف همیشه شتاب فزاینده ای دارد. یک موجود محدود مثل 
منابع آب را چگونه می توانیم با مصرف روزافزون بالانس کنیم. این امر اصلا امکان پذیر نیست. 
این رویه غلط است ما نمی توانیم مدام سد جدید بسازیم. تمرکز ما باید در حوزه مدیریت مصرف 
باشد. ما تقریبا ۵/۲ برابر میانگین دنیا گاز مصرف می کنیم. چرا باید اینگونه باشد؟ مگر ما چه 
فرقی با سایر ملت ها داریم که باید چندین برابر آنها از آب و برق و گاز استفاده کنیم. ایراد کار در 
این است که ما صرفا به توسعه فکر کردیم. الحمدلله طرح های خوبی در دستور کار مجلس و 
دولت است از جمله طرح مانع زدایی از صنعت برق  که با نهایی شدن آن، ظرف دو سال آینده 

مشکلات در حوزه برق مرتفع خواهد شد.

اخبار کوتاه 

مدیر پیشین امور بین الملل شــرکت ملی نفت ایران همکاری با 
روس ها را در بخش های مختلف صنعــت نفت از جمله بازار گاز، 
سوآپ، توسعه میدان های نفتی و ... مثبت ارزیابی کرد و گفت: در 

تجارت انرژی نباید نگاه صفر و صدی داشته باشیم.
به گزارش شــانا، محسن قمصری از سیاست پالایشگاه فراسرزمینی مشروط به 
رعایت برخی قواعد حمایت می کند و درباره همکاری ایران برای سوآپ گاز روسیه 
معتقد اســت: سوآپ گاز روسیه اقدام خوبی است، می توانیم گاز روسیه را در شمال 
مصرف کنیم و گاز را از جنوب به مشــتری های روسیه تحویل دهیم.در ادامه متن 
کامل گفت وگوی سید محسن قمصری، مدیر پیشین امور بین الملل شرکت ملی نفت 

ایران را در باره موضوعات روز انرژی میخوانید:
به عنوان نخستین پرسش، تعریف شما از پالایشگاه فراسرزمینی 
چیست و در چه شــرایطی می توانیم بگوییم ما دارای پالایشگاه 

فراسرزمینی هستیم؟
پالایشگاه فراسرزمینی پالایشگاهی اســت که خارج از سرزمین اصلی قرار دارد 
و پدیده ای نو نیســت. از ســال ها پیش نیز داشتن چنین پالایشگاه هایی از سوی 
کشورهای تولیدکننده نفت مطرح بوده و شاید هم یکی از الزام های تولید نفت باشد. 
کشورهای که تولیدکننده نفت هستند سهمی در این پالایشگاه ها دارند و نفت خود 
را در اختیار آنها قرار می دهند. داشتن این پالایشگاه ها یک سرمایه گذاری به شمار 
می آید و به ثروت کشور اضافه می کند. از طرفی پالایشگاه فراسرزمینی همگام با 
سیاست های ملی است و از خام فروشی جلوگیری می کند، بدون اینکه بخواهیم نفت 
را به صورت خام بفروشیم. پالایشگاه فراسرزمینی می تواند هزینه ها را تا حد زیادی 
کاهش دهد، از همه مهم تر سوپاپ اطمینانی برای صادرات نفت خام است. در واقع 
داشتن پالایشگاه فراسرزمینی از الزام هایی به شمار می رود که متأسفانه در سال های 

گذشته مغفول مانده است.
چرا مغفول مانده است؟

معتقدم یک مقدار آن تنگ نظری سیاست گذاران است، خاطرم هست در یک برهه  
زمانی که درآمدهای نفتی ما خوب بود پیشنهاد تخصیص ارز برای سهامدار شدن 
پالایشگاه فراسرزمینی ارائه شد، اما پاسخی که شنیدیم این بود »کشور به ارز نیاز 
دارد، چرا باید این ارز را به پالایشگاه فراسرزمینی اختصاص دهیم!« من این واکنش 
را ناشی از بی اطلاعی سیاست گذاران می دانم. به عنوان نمونه پالایشگاه اسار هند 
۳.۵ میلیارد دلار بدهی به ایران داشت و مدیران آن در اوایل دهه ۹۰ پیشنهاد خرید 
آن را به ما )ایران( ارائه دادند. ما هرچه تلاش کردیم در مقابل بدهی این پالایشگاه، 
آن را بخریم، موافقت نشد، این در حالی است که در همان ایام زمزمه تحریم های 
جدید مطرح بود و خرید این پالایشــگاه می توانست درآمدزایی خوبی برای کشور 
داشته باشد. برای هندی ها هم نزدیکی به منابع تأمین انرژی بسیار مهم است، نفت 
از خلیج فارس پس از چهار تا پنج روز به پالایشــگاه های هندی می رسد، توجیه ما 
هم برای خرید پالایشگاه به دلیل مطالباتمان از »اسار« هند و احتمال وصول نشدن 
آن به دلیل تحریم ها بود، ضمن اینکه صاحب یک پالایشگاه فراسرزمینی می شدیم. 
متأسفانه با این استدلال که ما به ارز نیاز داریم، با خرید این پالایشگاه موافقت نشد. 

این پالایشگاه از سوی روسنفت روسیه خریداری شده است.
داشتن پالایشگاه فراسرزمینی با تداوم تحریم آیا به نفع ایران 

است؟
بستگی به قراردادهایی دارد که امضا می شود. در بحث پالایشگاه فراسرزمینی دو 
بدنه وجود دارد؛ نخست خود پالایشگاه و دیگری سیستم دولتی که بر پالایشگاه 
حاکم است که بیشتر بحث گمرکات کشورهاست. این موضوع برمی گردد به اینکه 
توافق دولت ها به چه شکلی است، اگر دولت ها نخواهند همراهی کنند یا توافق های 
قراردادی ما اجازه ندهد، تحریم می تواند مانع ارسال نفت خام ما شود و امکان دارد 
خیلی برای ما منافعی نداشته باشد، اما این راه حل دارد، پیش از تحریم های اولیه سال 

۹۲، شماری از پالایشگاه های اروپایی پیشنهاد دادند که ما )ایران( می توانیم نفتمان 
را به پالایشگاه آنها ببریم و نفت را آنجا تصفیه کنیم و همه آن را دوباره برگردانیم. 
این یکی از راه های استفاده از امکانات پالایشگاه های فراسرزمینی است که می توان 
در توافق های پالایشگاه های فراسرزمینی به آن توجه کرد. در هر حال همکاری با 

دولت ها در این زمینه ضروری است و به نوع همکاری بستگی دارد.
چه زمانی می توان مدعی شد کشوری دارای پالایشگاه فراسرزمینی 

است؟
در اختیار گرفتن یک پالایشگاه فراسرزمینی ابعاد و اشکال مختلفی می تواند داشته 
باشد. شما می توانید برای نمونه کل پالایشگاه را اجاره کنید، بخرید یا از ظرفیت خالی 
آنها استفاده کنید. برای نمونه عربستان بیشتر سهامدار پالایشگاه هاست، در بعضی از 
آنها سهام جزئی دارد و در برخی هم سهام کلی. این کشور در بعضی از پالایشگاه ها 
که حتی یک سوم سهم دارد، شرط می گذارد نفت خام را از عربستان خریداری کنند. 
نیاز است درباره عربستان این موضوع را هم بگویم که مقدار نفتی که عربستان با 
توجه به داشتن پالایشگاه فراسرزمینی برای آن بازاریابی می کند کمتر از مقداری 
نفتی است که ایران پیش از تحریم برای آن بازاریابی می کرد و هزینه های بازاریابی 
نفت آنها خیلی کمتر از ایران است. عربستان روزانه حدود ۷ میلیون بشکه نفت صادر 
می کند که عمده آن به پالایشگاه های فراسرزمینی است، در واقع در عمل نفت خامی 
که بازاریابی می کند بســیار کمتر از نفت خامی است که ما در صورت رفع تحریم 

بازاریابی می کنیم.
پیشنهاد شما این است که از پالایشگاه ها فراسرزمینی به عنوان 

یکی از روش های فروش نفت استفاده کنیم؟
ما از سال ها پیش دنبال این بودیم که بازار فروش  نفتمان را متنوع کنیم. یکی از 
راه های تنوع فروش هم داشتن پالایشگاه های فراسرزمینی است، قاعدتاً در شرایط 
عادی خیلی کمک می کند. تولید نفت خام ما بیش از نیازمان است، داشتن پالایشگاه 
و ظرفیت پالایشی یک سوپاپ اطمینان و قابل توصیه است، اگر تحریم برداشته 
شود بسیار عالی است. منتها در شــرایط تحریم تنوع بازارهای صادراتی از طریق 

پالایشگاه های فراسرزمینی بسیار سخت است، اما نشدنی نیست.
منتقدان معتقدند در اختیار گرفتن پالایشگاه های فراسرزمینی در 
آمریکای لاتین به دلیل طولانی  بودن مسافت صرفه اقتصادی ندارد، 

نظر شما در این زمینه چیست؟
باید ببینیم هدف از داشــتن پالایشگاه فراسرزمینی چیســت. برای نمونه ما در 
سال های جنگ تحمیلی پالایشگاه های آبادان و بندرعباس را در مدار نداشتیم. ما 
بودیم و پالایشگاه تهران، تبریز و کرمانشاه. نیاز داشتیم نفت خام را در یک پالایشگاه 
فراسرزمینی تصفیه کنیم و برگردانیم که برای این کار از دو پالایشگاه عدن و جنوب 
ایتالیا استفاده کردیم. اگر هدف پالایشگاه فراسرزمینی تصفیه و برگرداندن فرآورده 
باشــد این ایراد بجاست، اما اگر تنها فروش نفت خام باشــد چه ایرادی دارد؟! اگر 
بخواهیم فرآورده را به ایران برگردانیم به نظر می آید برای صادرات توجیه ندارد، اما 
اگر فروش نفت خام از طریق تصفیه باشد به هیچ وجه مشکلی ندارد. همان قدری که 
بتواند هزینه ها را پوشش دهد کفایت می کند، ضمن اینکه رقابتی شدید برای فروش 

نفت در بازار وجود دارد و فروش ۱۰۰ هزار بشکه نفت بیشتر غنیمت است. معتقدم 
وقتی نفت خام تولید شد، نگه داشتن آن به هر شکلی هزینه است.

دیگر تولیدکنندگان بزرگ نفت چقدر از ظرفیت پالایشگاه های 
فراسرزمینی شان استفاده می کنند؟

آن گونه که مطلعم، روسیه به تازگی خرید پالایشگاه فراسرزمینی را با خرید پالایشگاه 
اســار هند از سوی روســنفت آغاز و برای خرید یک یا دو پالایشگاه در چین هم 
برنامه ریزی کرده است. روسیه تا پیش از جنگ اوکراین، به دلیل اینکه بازار مطمئنی 
در اروپا داشــت خیلی بابت فروش نفت خود نگرانی نداشــت و رقیبی هم در بازار 
اروپا نداشت، اما بعد از حوادث اوکراین به فکر پالایشگاه فراسرزمینی افتاده است، 
عربستان هم پالایشگاه فراســرزمینی دارد.  پس از عربستان ونزوئلا بزرگ ترین 
پالایشگاه فراســرزمینی را دارد که عمدتاً در آمریکاست، کویتی ها هم پالایشگاه 
فراســرزمینی دارند، اماراتی ها هم به تازگی این کار را آغاز کرده اند و در پاکستان و 
چین پالایشگاه دارند، عراق را نشنیده ام که پالایشگاه فراسرزمینی داشته باشد. معتقدم 
داشتن پالایشگاه فراسرزمینی سیاست درستی است. منتهی به این برمی گردد که 

چطور قرارداد را تنظیم کنیم و سرمایه ها چگونه تأمین شوند.
کشــورهای همســایه هم این قابلیت را دارند که ایران در آنها 

پالایشگاه فراسرزمینی داشته باشد؟
در کشورهای همسایه ما پاکستان و افغانستان بازار انرژی خوبی دارند، اما تولیدکننده 
نیستند، پس از آنها هند هم بازار خوبی دارد، پس از این کشورها، کشورهای جنوب 
شرق آسیا زمینه های خوبی برای آینده دارند، ما اگر تمرکزمان را روی جنوب شرق 

آسیا بگذاریم خیلی به نفعمان است.
از بحث پالایشگاه فراسرزمینی بگذریم، از جمله اقدام هایی که در 
دولت سیزدهم احیا شده موضوع سوآپ است. با توجه به توسعه 
روابط ایران و روســیه در زمینه انرژی، نظر شما درباره سوآپ گاز 

این کشور چیست؟
در شرایط موجود با هر کشوری در زمینه سوآپ همکاری داشته باشیم بی شک ضرر 
نمی کنیم. سوآپ گاز در شرایطی که بخش مهمی از تولید نفت و گاز کشور در جنوب 
و بخش عمده تقاضای در مرکز و شمال است هزینه ها را به شدت کاهش می دهد، 
بنابراین سوآپ گاز برای ما خیلی مفید است و باید آن را جدی بگیریم. از سوی دیگر، 
باید به این نکته توجه داشت که کشورهای عربی و حاشیه خلیج فارس به دنبال انرژی 
هستند. برای نمونه اگر بتوانیم از طریق سوآپ گاز ترکمنستان یا روسیه به کشورهای 
حاشیه خلیج فارس متصل شویم، این موضوع برای ما امنیت ایجاد می کند، چراکه 
امنیت آن کشورها هم به ما وابسته می شود، بنابراین به راحتی نمی توانند ما را تحریم 
کنند، بنابراین معتقدم سوآپ گاز افزون بر منافع فراسرزمینی، می تواند امنیت ملی هم 

برای ما ایجاد کند.
و سوآپ گاز روسیه؟

سوآپ گاز روسیه اقدام خوبی است و می توانیم گاز روسیه را در شمال مصرف کنیم و 
گاز را از جنوب به مشتری های روسیه تحویل دهیم. در بخش گاز خیلی نگران رقابت 
روسیه نیستم. نیاز پاکستان به گاز حول وحوش ۶ میلیارد مترمکعب در سال است، در 
حالی که تولید این کشور حتی به یک میلیارد هم نمی رسد، روسیه هم هرچقدر به آنها 
گاز بدهد، باز هم نیازمند گاز ایران هستند.، بنابراین به نظرم همکاری با روس ها در 
زمینه گاز قابل توصیه است. منتها همان طور که تأکید کردم باید قراردادهای درستی 

را منعقد کنیم که در آینده برایمان مشکل درست نکنند.
در بازار نفت همکاری ایران و روسیه را چطور ارزیابی می کنید؟

در بازار نفت با توجه به اینکه روس ها از بازار اروپا به ســمت آسیا متمایل شده اند 
می توانم بگویم که آنها به نوعی رقیب ما در این بازار هستند، اما در زمینه توسعه، 
عزم ایران از سال ها قبل توسعه همکاری با روس ها در توسعه میدان های نفتی و 
گازی بود، منتهی یکی از دلایل طولانی شــدن مذاکرات و گاه به نتیجه نرسیدن 

آنها تفاوت استانداردهای ایران و روسیه در زمینه نفت است. استانداردهای صنعت 
نفت ما با استانداردهای روسیه متفاوت است و هیچ وقت به هم نزدیک نشد، از طرفی 
روس ها هم در سال های پیش در بالادست، بیشتر متمایل به سرمایه گذاری غربی ها 
بودند و خیلی جدی هم وارد بازار ایران نشدند، اما گمان می کنم هر دو طرف تمایل 

دارند روابطشان را توسعه دهند.
آیا هنوز هم فرصت است؟

شاید وضع مانند ۱۰، ۱۵ سال اخیر نباشد، اما جلوی ضرر از هر جا گرفته شود، منفعت 
است. هر کشوری به فکر منافع خود است و به دنبال تأمین انرژی خود از راه های دور 
می گردد. اگر کشورها ببینند انرژی راحت تر و آسان تر در اختیارشان قرار می گیرد به این 
سمت هم حرکت می کنند. حتی فکر می کنم در این شرایط ترانزیت برای ما راحت تر 
است. برای نمونه ترکیه می خواهد به عنوان هاب )قطب( انرژی در منطقه مطرح شود، 
اما از آنجا که این کشور انرژی ندارد، بنابراین تنها به عنوان یک تاجر مطرح است. اگر 
ایران با ترکیه در این زمینه همکاری کند و بخواهد گاز را به ترکیه ترانزیت کند، باز 
هم به نفع ماست زیرا امنیت ما تضمین می شود و ناخودآگاه این کشور برای ترانزیت 

انرژی به ما وابسته می شود.
آیا ترانزیت به نوعی از دست دادن بازار گاز ایران محسوب نمی شود؟

باید پیش از هر کاری به منافعمان توجه کنیم و ببینیم منافعمان در چه چیزی است. 
متأسفانه ما به این مسائل تک بعدی نگاه می کنیم، اما باید در قراردادهای خود به این 
موارد هم توجه داشته باشیم که آیا می خواهیم نیاز کشور را تأمین کنیم یا می خواهیم 
به عنوان یک بازیگر مطرح باشیم؟ اگر به دنبال منافعمان باشیم شاید قطب بودن ترکیه 
برای ما بد نباشد و به نوعی منافع ملی را تأمین می کند.  از این رو معتقدم باید روی 

تجارت انرژی کلی تر نگاه کنیم و نگاه صفر و صدی نداشته باشیم.
روســیه و ایران هر دو تحریم هستند، چطور می توانند در بخش 

انرژی با یکدیگر همکاری کنند؟
همکاری دو بخش تولید و توسعه و بازار دارد، اگر روس ها بخواهند در زمینه توسعه 
با ما همکاری داشته باشند، شدنی است مشروط به اینکه از استانداردهای آنها پیروی 
کنیم در بخش بازار هم اگر بتوانیم با هم هماهنگی داشته باشیم و در بازارهای هم 
تداخل نداشته باشیم، همکاری قابل تحقق است. باید جنبه های مختلف همکاری با 
روس ها را بررسی کنیم. یک قرارداد ممکن است جنبه اقتصادی داشته باشد و یک 
قرارداد هم جنبه فراسرزمینی و حتی امنیتی داشته باشد. در هر شرایطی می توانیم با 

روسیه همکاری داشته باشیم و همکاری با آنها می تواند برای ما مفید باشد.
آقای قمصری، بعضی ها معتقدند با توجه به تحریم های شــدید 
علیه ایران، افزایش صادرات نفت ایران در دولت سیزدهم به دلیل 
تخفیف های زیاد است، با توجه به اینکه شما در شرایط تحریم هم 

نفت فروخته اید، چقدر تخفیف ها در افزایش صادرات نفت مؤثرند؟
نخست اینکه ما خیلی تخفیف خاصی نمی دهیم. نهایت تخفیفی که می دهیم یک 
تا دو دلار است، اما اگر بخواهیم بیشتر تخفیف دهیم باید تا شورای عالی امنیت ملی 
پاســخگو باشیم که هم کار را سخت می کند و هم ریسک را بالا می برد. ما برای 
فروش نفت خام به دو ابزار سیاســی و بانکی نیاز داریم که در عمل آنها را نداریم. 
در خیلی از قراردادهای نفتی سیاستمدارها در بخش فروش نفت وارد می شوند، یک 
نمونه مشخص آن مسافرت پادشــاه عربستان به چین و خاور دور است که برای 
سرمایه گذاری در پالایشگاه فراسرزمینی و تضمین فروش نفت عربستان بود، این در 
حالی است که سیاستمدارهای ایرانی به طور معمول در این زمینه ها به کمک نفت 
نمی آیند، البته ما بحث تحریم را هم داریم. درباره ابزار بانکی هم باید بگویم که شبکه 
بانکی ما به  هیچ عنوان به کمک نفت نمی آید،  بنابراین می توانم بگویم ما در فروش 
نفت واقعاً تنها هستیم. اصلًا شبکه بانکی ما کجاست؟ بارها گفته ام در شرایط تحریم 
اگر شبکه بانکی جاهایی که تریدرهای ایران حاضر هستند، بتوانند پول نفت را دریافت 

کنند، می توانیم به راحتی صادراتمان را تا دو برابر افزایش دهیم.

نگران رقابت با روس ها در بازار گاز نباشیم
مدیر پیشین امور بین الملل شرکت ملی نفت:

وزیر نفت درباره جلســه بررســی روند اجرای 
۱۳ شــهرک زنجیره پایین دستی پتروشیمی در 
نوار ســاحلی خلیج فارس با حضــور معاون اول 
رئیس جمهور توضیــح داد و گفت: با اجرای این 
طرح ها برای بیش از ۲۰ هزار نفت اشتغال ایجاد 

می شود.
به گزارش وزارت نفت، جواد اوجی با بیان اینکه خوشبختانه در 
ادامه جلساتی که در حوزه معاونت اول ریاست جمهوری داشتیم، 
روند احداث پارک های پتروشیمی دنبال شد، اظهار کرد: یکی از 
وظایف اصلی وزارت نفت جلوگیری از خام فروشی و ورود برای 
تکمیل زنجیره ارزش است که در اسناد بالادستی نیز موجود 
است و در سیاســت های ابلاغی مقام معظم رهبری نیز این 
موضوع عنوان شده است و ایشان به صورت مداوم بر ورود به 
تکمیل زنجیره ارزش و جلوگیری از خام فروشی تأکید داشته اند.
وی افزود: بر همین اســاس وزارت نفت در دولت سیزدهم 
برنامه های گسترده و منسجمی را برای تحقق این هدف در 
طول یک ســال انجام داد که برای همین منظور جلسه های 
متعددی با حضور معاون اول رئیس جمهور در شــرکت ملی 

صنایع پتروشیمی ایران برگزار شد.
وزیر نفت درباره ظرفیت پتروشــیمی کشــور توضیح داد و 

گفت: در کشور ۶۰ مجتمع پتروشیمی وجود دارد که ۷۰ درصد 
محصولات آن صادر و در قالب محصولات نیمه خام شناسایی 

می شــوند و ۳۰ درصد از این محصولات در داخل کشــور به 
مصرف می رسد.

تکمیل زنجیره ارزش از اولویت های وزارت نفت 
است

اوجی با بیان اینکه تکمیل زنجیره ارزش از اولویت های وزارت 
نفت است، افزود: بر همین اساس برنامه ریزی صورت گرفته 
اســت تا برای این ۷۰ درصد تکمیــل زنجیره ارزش محقق 
شــود که می تواند ایجاد ارزش افزوده، جلوگیری از خروج ارز، 

درآمدزایی بالاتر و اشتغال زایی را در پی داشته باشد.
وی با اشاره به شناسایی ۲۹ نقطه در کشور در چهار استان در 
سواحل خلیج فارس و دریای عمان برای ایجاد چنین پارک هایی، 
گفت: ۱۳ منطقه نهایی شده است و مطالعات آمایش سرزمینی 
و موضوع تحصیل زمین، امکان تأمین خوراک و فراهم بودن 

تأسیسات جانبی و دانش فنی در این انتخاب دخیل بوده است.
وزیر نفت با ابراز خرسندی از تکمیل فرآیند مطالعات فنی و 
اقتصادی این طرح ها تصریح کرد: این پارک ها در حوزه های 
کشــاورزی صنایع وابسته بسته بندی، خودروسازی، بهداشت 
و درمان، محصولات شــوینده و ساختمان سازی به کار گرفته 

می شوند.اوجی درباره منابع اجرای این طرح ها گفت: این طرح ها 
با سرمایه گذاری شــرکت پتروشیمی هلدینگ خلیج فارس، 
تسهیلات بانکی و استفاده و مشارکت فعالان پتروشیمی اجرا  
خواهد شــد.وی در ادامه افزود: این ۱۳ پارک در ۱۳ منطقه در 
چهار استان خوزستان، بوشهر، هرمزگان و سیستان و بلوچستان 
ساخته می شــوند.وزیر نفت درباره اهمیت اجرای این طرح ها 
گفت: اجرای این طرح ها منجر به جلوگیری از خام فروشــی، 
تحقق اقتصاد مقاومتی و ارزآوری بالاتر برای کشور شده و برای 
۲۰ هزار نفر اشتغال ایجاد می شود.بر اساس این گزارش محمد 
مخبر، معاون اول رئیس جمهور از وزیر نفت خواست که با تعیین 
یک تیم مدیریتی و تأمین منابع مورد نیاز اقدام های لازم برای 
آغاز ساخت این شهرک ها اجرایی شود.طبق برنامه دولت قرار 
است ۱۳ شهرک پتروشیمیایی در استان های هرمزگان، بوشهر، 

خوزستان و سیستان و بلوچستان ساخته شود.
تاکنون اقدام های اجرایی چهار شهرک با سرمایه گذاری بیش 
از یک میلیارد دلاری آغاز شده است.قرار است این شهرک ها 
محصولات پتروشیمیایی مورد نیاز بخش صنعت، کشاورزی، 

بهداشت و درمان، صنایع خودرویی و ساختمان را تولید کنند.

وزیر نفت خبر داد؛

اشتغال ۲۰ هزار نفری با اجرای ۱۳ پارک پتروشیمی در 4 استان کشور

درآمد صادرات نفت در ســال ۱۴۰۰ نسبت به سال پیشین به 
۱۱ برابر رسید و سال ۱۴۰۱ این عدد به ۵ برابر نسبت به سال 
گذشته رسیده است و آنطور که کارشناسان می گویند توسعه 
روابط با روسیه می تواند پلی برای پیشرفت صنعت نفت ایران 

و افزایش درآمدهای نفتی باشد.
مقایسه عملکرد وصول درآمدهای حاصل از صادرات نفت، میعانات گازی، گاز 
طبیعی، فرآورده های نفتی و محصولات پتروشیمی در دو ماه امسال نسبت به 
پارسال نشان می دهد وصول درآمدهای ارزی در فروردین ماه و اردیبهشت ماه 
۱۴۰۱ بیش از ۶۰ درصد بیشــتر از مدت مشابه پارسال بوده است. برای نمونه 
درآمدهای پتروشــیمی که به سامانه نیما واریز شده در دو ماه نخست پارسال 
۱.۵ میلیارد دلار بود که در دو ماه امســال بــه دو میلیارد و ۴۵۰ میلیون دلار 

رسیده است.
همچنین از ابتدای شــروع به کار دولت سیزدهم صادرات نفت ایران نسبت 
به قبل افزایش یافتــه و آنطور که جواد اوجی، وزیر نفت اعلام کرده تا کنون 
پول نفت فروخته شده در سررسیدهای خود وصول شده است. وزارت نفت از 
ابتدای شروع به کار دولت سیزدهم توانسته هم زمان با افزایش دریافت پول نفت 
از مشــتریان خود، قراردادهای جدیدی برای فروش نفت خام با سایر کشورها 
منعقــد کند. همچنین به گفته وی، بیش از ۱۲.۵ میلیــارد دلار ارز حاصل از 
فروش محصولات پتروشیمی به سامانه نیما در سال گذشته واریز شده و اگر 
 می خواستیم با روش دولت قبل به سمت فروش نفت برویم، معلوم نبود قیمت ارز 

چگونه بود.
وی با بیان اینکه در سال ۱۴۰۰ بیش از چهار برابر بیشتر وصول مطالبات نسبت 
به سال ۱۳۹۹ در بخش صادرات گاز انجام شده است، اظهار کرد: پارسال چهار 
میلیارد دلار وصول مطالبات در بخش گاز انجام شده، در حالی که این رقم در 

سال ۱۳۹۹ برابر با یک میلیارد و ۲۵ میلیون دلار بوده است.
رکورد صادرات نفت شکسته شد 

اخیرا نیز محمد مخبر، معاون اول رئیس جمهوری اعلام کرد نفت را به خوبی 
می فروشیم و جابه جایی پول به نحو مطلوب انجام و هزینه های جاری کشور 
بدون اســتقراض و روش هایی که منجر به تورم شود تأمین می شود. با وجود 
تصویری که از کشورمان نمایش داده می شود، ایران در نقطه بسیار خوبی قرار 
گرفته و در این مدت توانستیم گره های بسیار بزرگی را در فروش نفت، جابه جایی 

پول، تأمین کالاهای اساسی و سایر موارد پشت سر بگذاریم.
علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت نیز به تازگی  با انتشار مطلبی در حساب 
کاربری خود در توئیتر نوشت: صادرات نفت ایران در ماه پیش رکورد چند سال 

اخیر را شکست و پول فروش آن جایگزین خلق سرسام آور نقدینگی می شود.

روزهای پردرآمد نفتی
محمد خطیبی، نماینده سابق ایران در اوپک در خصوص افزایش درآمدهای 
نفتی ایران گفت: باتوجه به شرایط تحریمی نمی توان جزئیات این مساله را اعلام 
کرد، کلیاتی که در این رابطه مطرح شــده گویای شــرایط مطلوب در اوضاع 
فروش نفت بوده، اقداماتی در این راستا انجام می شود و موضوعاتی که توسط 
مسوولان در این راستا مطرح می شود قابل استناد است. وی با اشاره به توسعه 
همکاری های ایران و روسیه و تاثیر آن در افزایش درآمدهای نفتی، اظهار کرد: 
درخصوص فرآورده های نفتی فرایند کار مثبت است، هرچند در شرایط فعلی 
باوجود تحریم برای فروش فراورده های نفتی ایران مشکلی نداریم اما چنانچه 
روسیه فرآورده های نفتی مازاد داشته باشد و در اختیار ما بگذارد، می توانیم ضمن 

تامین نیاز داخل در صورت لزوم، نسبت به صادرات اقدام کنیم.
نماینده ســابق ایران در اوپک ادامه داد: در خصوص گاز نیز به دلیل اینکه در 
فصل زمستان با کمبود گاز مواجه هستیم به جای اینکه به صنایع سوخت مایع 
بدهیم، می توانیم نیاز  گازی آن ها را تامین و کمبود در فصل زمستان را از این 
طریق برطرف کنیم، ضمن اینکه می توانیم مازاد گاز روســیه را سوآپ کنیم 
و درآمدی از این طریق نصیب کشــور شــود و یا گاز روسیه را خریداری و به 
کشورهای متقاضی بفروشیم. به گفته خطیبی، درمورد فرآورده های نفتی و گاز 
شرایط مثبت است و می تواند برای کشور درآمدزا باشد و حتی برخی از کمبودها 

را جبران کند.
طبق اعلام ســازمان برنامه و بودجه، آمار عملکرد متغیرهای اصلی پنج  ماه 
سال ۱۴۰۱ نشان  می دهد که در این مدت وصول درآمدهای نفتی ۷۰۰ درصد 
افزایش یافته و منابع فروش نفت و فرآورده های نفتی به ۱۱۴ هزار میلیارد تومان 
رسیده است. این آمار گویای این است که دولت سیزدهم هم توانسته نسبت به 
دولت پیش نفت بیشتری صادر کند، هم اینکه پول فروش آن به کشور بازگردد 

که به معنای موفقیت دولت در دور زدن تحریم های نفتی است.

معاون برنامه ریزی وزیر نفت منابع مورد نیاز برای طرح احداث 
پارک های پتروشیمی در کشور را در مرحله نخست یک میلیارد 
دلار اعلام کرد و گفت: کشورهایی که در بخش زنجیره ارزش 

ورود کنند در واقع به منبع ثروت بزرگی دست می یابند.
به گزارش شانا، هوشنگ فلاحتیان اظهار کرد: یکی از رسالت ها و مأموریت های 
اصلی وزارت نفت توسعه زنجیره ارزش در فرآیندهای مرتبط نفت، گاز و میعانات 

گازی و دیگر محصولاتی است که در این صنعت عظیم تولید می شود.
وی با اشــاره به اینکه از حدود یک سال پیش، پیرو اقدام هایی که در گذشته 
صورت گرفته بود کار منسجم و فشرده ای برای تعریف طرح های جدید در جهت 
تکمیل زنجیره ارزش در سطح وزارت نفت، شرکت ملی صنایع پتروشیمی و 
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی آغاز شد، تصریح کرد: این اقدام ها 
در نشست های مختلف بررسی و سرانجام طرح احداث پارک های پتروشیمی 
در کشور نهایی شــد و وارد مرحله ای تازهه از توسعه زنجیره ارزش در وزارت 

نفت شدیم.
معاون برنامه ریزی وزیر نفت با بیان اینکه تکمیل زنجیره ارزش و تولید ثروت در 
قالب برنامه های توسعه ای کشور، قوانین بودجه سنواتی و سیاست های ابلاغی از 
سوی مقام معظم رهبری همواره مورد تأکید قرار گرفته است و رئیس جمهوری 
و نمایندگان مجلس شورای اسلامی آن را مطالبه می کنند، افزود: به  این ترتیب 
وزیر نفت عــزم خود را برای انجام اقدام های مؤثر در این زمینه جزم کرده که 
همسو با این موضوع برنامه ریزی مطلوبی شده است. فلاحتیان با یادآوری اینکه 
مطالعه برای احداث پارک های پتروشیمی در پهنه نوار ساحلی کشور در چهار 
استان خوزستان، بوشهر، هرمزگان و سیستان و بلوچستان انجام شده است، ادامه 
داد: از میان ۲۹ منطقه ای که برای احداث پارک های پتروشیمی شناسایی شدند، 
سرانجام ۱۳ منطقه از نظر امکانات و آمایش سرزمینی برای احداث پارک های 

مورد نظر با رویکرد فناوری و توسعه در این مناطق انتخاب شدند.

احداث پارک های پتروشیمی، چرا؟
وی در پاسخ به این پرسش که با وجود پارک نوآوری و فناوری صنعت نفت 
چه نیازی به احداث پارک های پتروشــیمی بوده است، گفت: پارک نوآوری و 
فناوری صنعت نفت با هدف استقرار شرکت های دانش بنیان و استارت آپ برای 
مطالعات اولیه طرح های زنجیره ارزش و ساخت داخل احداث شده، اما پارک های 
پتروشیمی به استقرار واحدهای پتروشیمیایی مربوط می شود که قرار است در این 
پارک ها پس از ســاخت واحدهای مورد نظر و تکمیل زنجیره ارزش، کارهای 

علمی و توسعه فناوری شکل گیرد.
معاون برنامه ریزی وزیر نفت تصریح کرد: در قالب احداث پارک های پتروشیمی 
اقلامــی در زنجیره ارزش نفت و گاز تولید می شــود که وجــود آنها در همه 
بخش های صنعت و زندگی محســوس است. ساده بگویم وقتی محصولات 
پتروشیمی در زنجیره ارزش قرار گیرد به  این معناست که می توانیم قطعات مورد 

نیاز هواپیما، کشاورزی، اداری، پزشکی و... بسازیم.
ایجاد اشتغال برای بیش از ۲۰ هزار نفر

فلاحتیان با تأکید بر اینکه کشورهایی که در بخش زنجیره ارزش ورود کنند 
در واقع به یک منبع ثروت بزرگی دست می یابند، افزود: بر اساس برنامه ریزی 
انجام شده احداث پارک های تخصصی کشاورزی و صنایع وابسته )سه پارک(، 
بسته بندی و صنایع وابسته، رنگ، رزین و چسب، صنعت خودرو و صنایع وابسته، 
محصولات آرایشی و بهداشتی، محصولات غذایی و دارو، کلر آلکالی و صنایع 
وابسته، مواد شوینده و صنایع وابسته، پتروپالایشگاهی و متانول و صنایع در برنامه 

است.
وی با بیان اینکه وقتی وارد این عرصه شویم بسیاری از شرکت های دانش بنیان 
و فناور می توانند خلاقیت و نخبگی خود را به منصه ظهور برسانند و زمینه ای 
برای نخبگان و دانشمندان فراهم خواهد شد، گفت: در پرتو ایجاد این پارک ها 

بیش از ۲۰ هزار شغل تازه ایجاد می شود.
معاون وزیر نفت ادامه داد: ویژگی  که برای پارک های پتروشیمی قائل هستیم 
مبتنی برای تکمیل زنجیره ارزش و خلق ثروت، اقتصاد مقاومتی با رویکرد آمایش 
سرزمینی، جلوگیری از خام فروشی، افزایش ظرفیت صادرات، اشتغال زایی و از 

همه مهم تر غلبه بر تحریم است.
فلاحتیان درباره حجم ســرمایه گذاری در پارک های پتروشــیمی و محل 
تأمین منابع آن با این یادآوری که بر اســاس تأکید محمد مخبر، معاون اول 
رئیس جمهوری باید مرحله نخســت احداث پارک های پتروشــیمی در یک 
زمان بندی کوتاه و در همین دولت به بهره برداری برسد، اظهار کرد: برای مرحله 
نخست اجرای این طرح، یک میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز است که مقرر شد از 
سوی شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس )هلدینگ خلیج فارس( تأمین شود.

بر اساس آمارهای موجود؛ معاون برنامه ریزی وزیر نفت خبر داد؛

 درآمدهای نفتی ایران 
در نردبان صعود قرار گرفت

 سرمایه گذاری یک میلیارد دلاری
 برای احداث پارک  های پتروشیمی


